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خشكس�الي قرار 
گرفته است و زمان 
بهره مندي گسترده از نيروگاه هاي برق- آبي 
روبه اتمام اس�ت. از اين رو در س�ال 97 قرار 
است اولين نيروگاه خورشيدي استان قم كه از 
مدت ه�ا پيش نوي�د آن داده ش�ده ب�ود؛ به 
بهره برداري برسد. نيروگاهي كه فعاليت آن نه 
خسارتي به محيط زيس�ت وارد مي كند و نه 
منابع آن تمام شدني اس�ت. اين نيروگاه كه 
ظرفيتي براي توليد 100 كيلوات برق را دارد؛ 
تنها پيش زمينه اي براي آغاز برنامه 4 س�اله 
مسئولان و توليد بيش از 1500 مگاوات برق از 
طريق ان�رژي خورش�يدي در آينده اس�ت. 

    
در حال حاضر بيش از 10 ه��زار مگاوات از برق 
مصرفي كش��ور از طريق نيروگاه هاي برق- آبي 
تأمين مي ش��ود و با تداوم خشكس��الي بيم  آن 
مي رود كه تعداد ش��ب هايي كه اسير خاموشي 
ش��وند، افزايش ياب��د. از اي��ن رو بهره مندي از 
انرژي ه��اي كم هزين��ه و پاك همچ��ون انرژي 
خورشيدي هدف مس��ئولان قرار گرفته است. 
نيروگاه هايي ك��ه به لحاظ اقتص��ادي به صرفه 
هس��تند و فعاليت ش��ان مخاط��ره اي ب��راي 
محيط زيس��ت به همراه ندارد. در اين راستا قرار 
است استان قم به عنوان پيشتاز در افتتاح اولين 
نيروگاه خورش��يدي خود پا به ميدان بگذارد و 
الگويي براي تمام استان هاي ديگر شود. در اين 
خصوص مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز 
شهرداري قم از بهره برداري از نخستين نيروگاه 
خورشيدي قم در اوايل سال جاري خبر مي دهد. 
پيام جواديان با اش��اره به لزوم احداث نخستين 

نيروگاه خورش��يدي قم  مي گوي��د: »با توجه به 
اينكه در تأمين انرژي با مشكلات زيادي از تعمير 
و نگهداري تا منابع محدود مواجه هس��تيم، از 
همين رو ايجاد نيروگاه هاي خوشيدي و استفاده 
از انرژي ه��اي تجديد پذير اهمي��ت يافته و در 

دستور كار قرار گرفته است.«
از اين رو از ابتداي سال گذشته بحث فرهنگسازي 
و اح��داث نيروگاه هاي خورش��يدي از س��وي 
مس��ئولان با جدي��ت دنبال ش��ده اس��ت و در 
نهايت براي س��اخت يك نيروگاه 20كيلو واتي 
در مجاورت ش��هرداري مركز اقدام شد. در اين 
خصوص مديرعامل س��ازمان پارك ها و فضاي 
س��بز ش��هرداري قم مي افزايد: »اي��ن نيروگاه 
از ابتداي س��ال 97 قاب��ل بهره برداري اس��ت و 
شهروندان نيز مي توانند از نزديك با نحوه فعاليت 

اين نيروگاه آش��نا ش��وند.« علاوه ب��ر اين براي 
احداث يكي از بزرگ ترين نيروگاه هاي ش��هر به 
ظرفيت 100كيلووات در بوستان غدير اقداماتي 
شده اس��ت كه به زودي عمليات احداث آن نيز 
آغاز مي شود.  بنابراين، اين نيروگاه ها قرار است 
پيش زمينه ای باش��ند تا توليدات برق به سمت 
انرژي هاي پاك برود، به طوري كه در اين خصوص 
سيدحسن رضوي، رئيس س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي اس��تان قم مي گوي��د: »براي توليد 
هزار و ۵00 مگاوات برق خورش��يدي در استان 

طي چهار سال آينده برنامه ريزي كرديم.«
   فرصتي طلايي براي سرمايه گذاران 

با توجه به اينك��ه طبق اعلام كارشناس��ان اوج 
مصرف برق در استان قم در فصل زمستان حدود 
400 م��گاوات و در فصل تابس��تان حدود 800 

مگاوات است، با ادامه خشكسالي، مديريت مصرف 
برق و توليد برق از نيروگاه هاي برق آبي دش��وار 
مي شود. از اين رو مسئولان تأمين انرژي از طريق 
منابع تجديد پذي��ر را مد نظر ق��رار داده اند. چرا 
كه قم در طول س��ال بي��ش از 300 روز آفتابي 
دارد و همين موضوع فرصت مناسبي براي ورود 
سرمايه گذاران و تأمين انرژي از طريق نيروگاه هاي 
خورشيدي است. مديرعامل شركت توزيع برق قم 
در اين باره مي گويد: »اين شركت به دنبال افزايش 
توليد برق از طريق سلول هاي خورشيدي است.« 
بنابر اين علاوه بر احداث نيروگاه هاي خورشيدي، 
طبق گفته مهدي آهنين پنجه شركت توزيع برق 
اس��تان قم آماده است با ش��هرونداني كه تمايل 
به استقرار س��لول هاي خورشيدي در منازلشان 
دارن��د، ق��رارداد تضميني براي خري��د برق اين 
سلول ها تا سطح 100 كيلووات به مدت 20 سال 

را منعقد كند. 
مسئله اي كه هم به توليد انرژي هاي پاك كمك 
مي كند و هم براي مردم صرفه اقتصادي دارد. در 
اين خصوص مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي 
سبز شهرداري قم مي گويد: »هر شهروند مي تواند 
در محل زندگي خود نيروگاه ۵ كيلوواتي احداث 
كند و برق توليدي خود را به وزارت نيرو به فروش 
برساند.« جواديان با اش��اره به سرمايه مورد نياز 
براي احداث نيروگاه هاي برق خانگي مي افزايد: 
»هر ني��روگاه ۵ كيلوواتي نيازمن��د 30ميليون 
تومان سرمايه اوليه است كه در شهر قم با توجه به 
تعداد روزهاي آفتابي 40 ماهه هزينه ها برگشت 
پيدا مي كند.« با اين تفاسير به زودي قم به استان 
انرژي هاي پاك تبديل مي شود. اتفاقي كه در تمام 
استان هاي ديگر بايد دنبال شود و توليد برق را به 

سمت انرژي هاي پاك ببرد.

   زنجان: مديرعامل شركت ش��هرك هاي صنعتي استان زنجان از 
مجهز ش��دن ش��هرك صنعتي افق ابهر به فيبر نوري خبر داد و گفت: 
شهرك صنعتي افق ابهر با مس��احت 700 هكتار بزرگ ترين شهرك 
صنعتي اس��تان زنجان اس��ت كه ش��بكه فيبرن��وري درآن به طول 
10كيلومتر و با هزينه اي افزون بر 11 ميليارد ريال اجرا شده است. امير 
حميدنيا از تجهيز فيبرنوري در شهرك هاي صنعتي برق، الكترونيك 
و اي تي، سلطانيه، خدابنده و ناحيه صنعتي ظريفان خبر داد و افزود: اين 
پروژه ها با هزينه افزون بر 40 ميليارد ريال در حال اجرا است كه سبب 
توسعه پايدار و سرعت انتقال داده ها در بخش توليد و صنعت مي شود. 
در حال حاضر شهرك ها و نواحي صنعتي اشراق، نوآوران، روي، هيدج، 

شريف ابهر، طارم و خرمدره مجهز به شبكه فيبرنوري هستند. 
   آذربايجان غرب�ي: معاون بهب��ود توليدات دامي س��ازمان جهاد 
كشاورزي آذربايجان غربي گفت: براي تأمين نهاده هاي دامي دامداران 
استان 3 هزار و 2۵0 تن جو از كشور قزاقس��تان خريداري شده است. 
سيدفضل اله قريشي افزود: اين مقدار علوفه اكنون در حال توزيع بين 
دامداران و تش��كل هاي استان است. س��ازمان جهاد كشاورزي استان 
از طريق پرداخت تس��هيلات از محل صندوق توسعه بخش كشاورزي 
استان نقدينگي لازم را جهت انجام واردات تأمين كرده و نقش اساسي در 
واردات اين نهاده مهم در كنار تشكل هاي دامداران داشته است. وي ادامه 
داد: اتحاديه هاي دامداري نقش بسزايي در جلوگيري از كمبود اين نهاده 
در بازار مصرف و همچنين كاهش قيمت تمام شده محصولات توليدي 

دامداران و كاهش قيمت خوراك دام توليدي استان خواهد داشت. 
   خراس�ان جنوبي: مدي��ر عام��ل ش��ركت بس��ته بندي عس��ل 
خراسان جنوبي گفت: در خراسان جنوبي بيش از 800 گونه گياه دارويي 
وجود دارد كه زنبورداران استان با بهره گيري از اين تنوع گياهي، 11 نوع 
عسل توليد مي كنند. عليمحمدي افزود: عسل توليدي خراسان جنوبي 
شامل عسل زرش��ك، عسل عناب، آويش��ن، گش��نيز، يونجه، گون، 
اس��طوخودوس، كلپوره، چهل گياه، مركبات و عس��ل كنار است كه 
پرطرفدارترين آنها عسل عناب و زرشك است. همچنين عسل مركبات 
و كنار در زمان كوچ كلني هاي زنبور عسل خراسان جنوبي به استان هاي 
غربي و جنوبي برداشت مي شود. وي گفت: زنبورداران استان در يك 
سال گذشته 110 تن عسل توليد كردند كه حدود 30 درصد آن معادل 
33 تن، عسل زرشك و عناب بود. 80 تن از عسل توليد شده در سال 96 
در خراسان جنوبي در بازارهاي داخلي و بازارهاي كانادا، سوئيس، عراق 

و كشورهاي حوزه خليج فارس به فروش رسيده است. 

وقتي در آذرماه سال گذش��ته سرپرست معاونت 
گردشگري اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري آذربايجان شرقي از انتخاب تبريز به 
عنوان مركز مطالعات گردشگري و ميراث فرهنگي 
در محور جاده ابريشم از سوي آژانس همكاري هاي 
بين المللي ژاپ��ن )جايكا( خبر داد، كارشناس��ان 
عنوان كردند كه اي��ن انتخاب مي توان��د به علت 
تقارنش با رويداد ب��زرگ »تبريز 2018« فرصتي 
طلايي در جهت جهاني شدن اين شهر باشد. البته 
به شرطي كه اين فرصت هم مثل صدها فرصت ديگر 

به خصوص مانند »مشهد2017« از دست نرود. 
   نوع نگرش ها از اول اشتباه بود

حالا يك س��وم از س��ال 2018 مي گذرد و از نظر 
فصلي، بهترين زمان براي جذب گردشگر و توريست 
خارجي در شهر تبريز است،  اما تا كنون نه اقدامي 
در تبريز صورت گرفته اس��ت و ن��ه زمينه اي براي 
جذب توريست آماده شده است. گويي دولت هيچ 
اراده و برنامه اي براي اين روي��داد ندارد.  در همين 
رابطه استاندار س��ابق آذربايجان شرقي مي گويد: 
»نوع نگ��رش به موض��وع روي��داد 2018 از بنيان 
اشتباه بود. فرصتي براي تبريز به دست آمده بود تا 
گذشته و تاريخ خود را به ايران و جهان معرفي كند. 
توانمندي هاي گردشگري و فرصت هاي اجتماعي 
و اقتصادي خ��ود را در كنار معرفي آثار تاريخي كه 
مكتوم مانده بود معرفي كند. اما متأسفانه، با گذشت 
بيش از چهار ماه از سال 2018، شاهد هيچ تحرك 

و اقدام خاصي نيستيم. كما اينكه در همان جلسات 
سياس��ت گذاري، انحراف از مباحث كاملًا مشهود 
بود. يادم مي آيد، در جلسه اي كه به همين منظور با 
حضور معاون اول رياست جمهوري تشكيل شده بود؛ 
به غيرمرتبط بودن مباحث پي برده اعتراض كردم.« 
احمدعليرضا بيگي كه به مدت چهار سال از سال 74 
تا 78 فرمانده نيروي انتظامي استان و از سال 87 تا 
92 به مدت ۵ سال استاندار آذربايجان شرقي بوده 
چهره اي شناخته شده براي مردم به شمار مي آيد.  
اين مسئول ادامه مي دهد: »نوروز امسال، بايد تجلي 
اين رويداد مهم و فرهنگي را در تبريز شاهد بوديم 
كه متأسفانه فرصت از دست رفت حداقل بايد مردم 
ايران، به تبري��ز به عنوان مقصد گردش��گري نگاه 
مي كردند، حالا تبليغات براي گردشگران خارجي 

پيشكش!«
بيگ��ي ادام��ه مي دهد: »مث��لًا س��اخت و تجهيز 
پايگاه هاي س��لامت، خانه هاي بهداشت، راه سازي 
و… را به 2018 ربط مي دادند. من اراده اي در دولت 
براي بزرگداشت رويداد تبريز 2018 نمي بينم! در دو 
جلسه اي كه با حضور آقاي دكتر جهانگيري تشكيل 
شد، خروجي مؤثر و قابل استنادي را من نديدم، به 
عنوان مثال بر روي اختصاص 10 ميليارد تومان به 
اين رويداد جهاني كشمكش و چانه زني بود و آقاي 
جهانگيري هم راضي نمي شد قول و وعده صريحي را 
به نمايندگان تبريز بدهد.« وي به اتفاقي اشاره كرده 
و مي گويد: »حتي يادم مي آيد در يكي از جلس��ات 

آقاي جهانگيري اعلام كردند كه »اگر براي مراسم 
افتتاحيه اين رويداد آقاي روحاني نتوانند تشريف 
بياورند من مي توانم بيايم!« يعني يك نگاه تشريفاتي 

و غيراولويت دار به اين موضوع داشتند.«
  دولت اراده اي براي حمايت نداشت

در عدم اراده دولت براي حماي��ت از اين رويداد 
جهاني همين بس كه در ش��بكه ها و موتورهاي 
جس��ت وجوگر حتي چند مطلب مناسب كه به 
زبان انگليسي باشد در مورد تبريز 2018 وجود 
ندارد. اين يعني نه توليد محتوايي در دستور كار 

بوده و نه ستادي براي هماهنگي كارها. 
به جرأت مي توان گف��ت روي��داد تبريز 2018 

آنقدر كه براي خارجي ها مهم بود، براي مسولان 
داخلي اهميت نداش��ت. به عنوان مث��ال بعد از 
عنوان شدن اين موضوع و انتخاب تبريز به عنوان 
مركز مطالعاتي آژانس همكاري هاي بين المللي 
ژاپن )جايكا( يكي از كارشناس��ان ارشد ميراث 
فرهنگي و گردش��گري اين آژان��س اين انتخاب 
را به تبريزي ها و ايراني ها تبري��ك گفته و ادامه 
داد: »شهر تبريز از گذش��ته هاي دور تاكنون به 
عنوان دروازه بين اروپا و آسياي شرقي بوده است 
و به دليل دارا بودن آثار ثبتي در فهرست جهاني 
يونسكو همچون بازار تبريز ظرفيت بالايي براي 

توسعه گردشگري تاريخي و فرهنگي دارد.«
»آكي��را اوه��ارا« ظرفيت ها و زيرس��اخت هاي 
بالاي گردشگري در سطح استان از جمله وجود 
روس��تاهاي هدف گردش��گري مانند روس��تاي 
صخره اي كندوان، تنوع ظرفيت هاي اكوتوريسمي 
و نيز دارا بودن پتانس��يل در حوزه گردش��گري 
س��لامت و وجود برندهاي مطرح همچون فرش 
تبريز را از عوامل مؤثر در اين انتخاب عنوان كرد. 

   مردم كجاي بازي هستند؟
ب��ه  هرحال روي��داد »تبري��ز 2018« مث��ل تمام 
برنامه هاي ايراني با سمينار و همايش و دورهمي هاي 
بی ثمر و بي نتيجه بالاخ��ره از 10 دي ماه به  صورت 
رسمي آغاز ش��د و حالا كه يك س��وم از زمان آن 

گذشته هيچ خبري نه در ايران است و نه دنيا. 
استاندار سابق آذربايجان شرقي مي گويد: »ايرادي 
كه به اين نوع نگاه و سياست گذاري دولتي وارد 
مي دانم اين است كه مس��ئولان از چيزي سخن 
مي گويند اما نقش��ي براي مردم قائل نيس��تند. 
آنها همه چيز را تنها به عنوان يك مشق و وظيفه 
اداري نگاه مي كنند. جان ماي��ه اين بحث ها اين 
است كه براي مردم، بايد در اين رويداد سهم ويژه 
تعريف و تبيين شود و در كنار آن براي فرهنگ و 
تمدن مردم آذربايجان، به همراه خود شهروندان 

بستر بروز و ظهور فراهم شود. كه نشده!«
بيگي معتقد است در بخش حاكميتي نمي توان 
همه چي��ز را به پول و بودجه رب��ط داد و با عنوان 
كردن مثالي ادامه مي دهد: »وقتي براي مأموريتي 
در بلغارستان بودم، در شهر صوفيا نمايشگاهي برپا 
بود. از مسئول غرفه جمهوي اسلامي پرسيدم چرا 
با وجود اعلام تبريز به عنوان پايتخت گردشگري 
جهان اس��لام، چيزي در اين رابطه در غرفه ايران 
ديده يا ارائه نمي شود؟! در كمال تعجب جواب داد: 
چيزي به ما نگفته اند! حتي براي مسئول غرفه، در 
بلغارستان اين موضوع تازگي داشت چه برسد به 
مردم ساير كشورها اينها ديگر به پول ربط ندارد.«

انتخ��اب تبريز ب��ه عن��وان پايتخ��ت نگارگري 
كش��ورهاي اس��لامي و تصوي��ب آن ب��ه عنوان 
دبيرخانه اطلس ش��هرهاي اس��لامي، برگزاري 
همايش بين المللي ورزش ه��اي زورخانه اي در 
تبريز و انتخاب اين شهر به عنوان پايتخت جهاني 
فرش، از جمله عوامل مؤثر ب��ر انتخاب تبريز به 
عنوان پايتخت گردشگري كشورهاي اسلامي در 
سال 2018 بود اما گويي اين همه قدم برداشته 
ش��د و در آخر ديگر كس��ي رمقي براي گام هاي 

بعدي نداشت و تبريز به حال خودش رها شد.
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تبريز فقط 8 ماه ديگر پايتخت گردشگري جهان اسلام است
زمان با سرعت مي گذرد، از تبريز 2018 چه خبر؟

 در شبكه ها و موتورهاي جست وجوگر هيچ مطلب مناسبي به زبان انگليسي در مورد تبريز 2018 وجود ندارد
 اين يعني نه توليد محتوايي در دستور كار است و نه ستادي براي هماهنگي كارها

شب هاي قم با انرژي  پاك خورشيدي روشن مي شود
 رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزي قم: 

براي توليد هزار و ۵00 مگاوات برق خورشيدي در استان طي 4 سال آينده برنامه ريزي كرده ايم

 فرسودگي و نبود فيلم هاي روز 
سينماهاي لرستان را تعطيل كرد

لرستان مانده و تنها 2 سينمايش
با وجود اينكه سينما يكي از مهم ترين نيازهاي فرهنگي در مناطق 
مختلف به ش�مار مي رود، با اين حال بررسي ها نش�ان مي دهد اين 
مهم در برخي استان هاي كش�ور مورد غفلت قرار گرفته است.  در 
اين ميان لرستان ازجمله مناطقي به شمار مي رود كه اين معضل در 
حال حاضر به طور جدي بر س�ر مردم اين منطقه خصوصاً جوانان و 
نوجوانان سايه انداخته اس�ت؛موضوعي كه سبب شده روزگذشته 
رئيس حوزه هنري لرستان در هشداري اعلام كند:»در چند سال اخير 
مشكلات ريز و درشت موجب شده است از 12 سالن سينماي موجود 
در استان تنها دو سالن به صورت كج دار و مريز به فعاليت خود ادامه 
دهند كه بيم آن مي رود كه اين دو واحد نمايشي نيز تعطيل شوند.«

    
درحالي كه در چند دهه قبل 12 سالن س��ينما در شهرهاي مختلف 
اس��تان لرس��تان درحال فعاليت بودند، اما برخي مش��كلات از قبيل 
مناسب نبودن سالن ها و اكران فيلم هاي ضعيف كه نتيجه آن بي رغبتي 
تماشاچيان نس��بت به حضور براي تماش��اي اين فيلم هاست ازجمله 
مهم ترين دلايلي است كه باعث شده بسياري از اين سالن های سينما 
درآستانه تعطيلي قرار بگيرند و درحال حاضر تنها دو سالن با كمترين 
تماشاچي به فعاليت بپردازند.  بررسي ها نشان مي دهد وجود مشكلات 
مختلف سبب شده است از حدود 1۵ س��ال قبل سينماهاي لرستان 
شروع به تعطيل شدن كنند و به رغم تلاش هاي برخي مسئولان براي 
نگهداري اين سينماها جهت جلوگيري از تعطيلي، نتيجه آن شد كه 
از 12 سالن سينما تنها دوسالن فعال باشند كه به عنوان مثال مي توان 
از سينما سعيد نورآباد كه به دليل نداشتن تماشاچي حدود يك سال 
بعد از افتتاح تعطيل شد، سينما عصر جديد كه قبل از افتتاح به تملك 
بانك صادرات درآمد، سينما ايران خرم آباد به دليل نداشتن مشتري 
و س��ينما آزادي بروجرد به دليل تغيير كاربري نام ب��رد.  اين درحالي 
است كه برخي كارشناسان امور فرهنگي لرستان، دليل تعطيلي اين 
سينماها را شكس��ت خوردن صنعت س��ينما مي دانند و برخي از ديد 
مالكان سودجويي مي بينند كه به جاي داشتن دغدغه فعاليت سينما 
به دنبال حل مشكلات شخصي خود هستند كه دراين ميان مي توان 
به برخي از مهم ترين آنها ازجمله سينما استقلال،  ايران و سينما عصر 
جديد خرم آباد، سينما فلسطين و سينما آزادي بروجرد، سينما كيهان 

دورود، سينما تماشا اليگودرز و سعيد دلفان اشاره كرد. 
  مشكلات ريز و درشت سينماهاي لرستان

با نگاهي به مشكلات موجود بر س��ر فعاليت سينماهاي استان لرستان 
كه موجب شده تا تنها دوسالن فعال باش��ند مي توان به مسائلي رسيد 
كه به راحتي قابل حل هس��تند.  يكي از كارشناسان فرهنگي لرستان 
دراين خصوص مي گويد:» فرس��ودگي بسياري از س��الن هاي سينما، 
نبود استقبال مردم، مشكلات اقتصادي، نبود پخش فيلم هاي خارجي 
و كم كيفيت فيلم هاي ايراني، وجود سيس��تم هاي سينماي خانگي در 
بيشترخانه ها ازجمله دلايل ركود سينما در استان است.« حسن رستمي 
مي افزايد:»اين مشكلات باعث شده است كمتر كسي رغبت كند به سينما 
برود كه جا دارد با رفع مشكلات فني در سينماها و اكران فيلم هاي روز اين 
مكان ها دوباره رونق بگيرند.« وي ادامه مي دهد:» تكراري بودن برخي 
سوژه ها و نزديك نبودن فرهنگ برخي از فيلم ها با فرهنگ مردم لرستان 
نيز از جمله اين دلايل است.« مس��ئول امور سينمايي سمعي و بصري 
لرستان نيز با تأييد اين مهم مي گويد:» نمايش خانگي فيلم هاي سينمايي 
در سال هاي اخير در بين خانواده ها افزايش پيدا كرده و همين موضوع 
تعداد مخاطبان در سينما را كاهش داده است.« غلامرضا منوچهري بيان 
مي كند:»مشكلاتي از اين دست سبب ش��ده تا هم اكنون جز دو سالن 
سينما استقلال كه شايد در پر مخاطب ترين زمان روزي 40 يا ۵0 بيننده 
داشته باشند، بقيه سينماها مخاطبانشان به صفر برسد.« رئيس حوزه 
هنري لرستان نيز در اين رابطه مي گويد: »نبود استقبال در كنار مشكل 
درآمدي موجب شده است بسياري از سينماهاي استان تعطيل شوند يا 
تغيير كاربري دهند.« محمدحسين اميدي پور مي افزايد:»درحال حاضر 
تنها سينما فلسطين و آزادي بروجرد و استقلال خرم آباد كه زيرنظر حوزه 

هنري هستند در زمينه نمايش فيلم ها فعاليت دارند.«

 5/5 ميليارد ليتر بنزين 
در پالايشگاه شازند توليد شد

مديرعامل ش�ركت پالايش نف�ت امام    مركزي
خميني)ره( ش�ازند اس�تان مركزي از 
توليد 5 ميليارد و 500 ميليون ليتر بنزين يورو 4 در سال گذشته خبر داد. 
عليرضا امين در اين باره گفت: اين حجم توليد در شركت پالايش نفت 
امام خميني)ره( شازند بيش از 20 درصد بنزين مصرفي كشور است 
كه بخش عمده اي از آن در اس��تان هاي تهران، البرز و خراسان رضوي 
به مصرف مي رس��د. وي ادامه داد: روزانه ۵00 تن پروپيلين، 400 تن 
گوگرد گرانول، 2 هزار تن گاز مايع، 16 ميليون ليتر بنزين يورو4، 13 
ميليون ليتر نفت گاز ي��ورو 4 و 4 ميليون ليتر نفت كوره در ش��ركت 

پالايش نفت امام خميني)ره( شازند توليد مي شود. 
مديرعامل شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند بيان كرد: ماهانه 
بين ۵0 تا 100 ميليون ليتر سوخت جت نيز در اين واحد پالايشگاهي 

توليد و به نقاط مختلف كشور صادر مي شود.
 وي اظهار كرد: ش��ركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند منويات 
رهبر معظم انقلاب در خصوص نقش آفريني صنايع در تحقق اقتصاد 
مقاومتي را س��رلوحه كار خود قرار داده و با به روزرس��اني تجهيزات و 
عوامل توليد ب��ه زودي امكان بنزين يورو ۵ نيز در اين ش��ركت فراهم 
مي ش��ود. امين در خصوص تعميرات اساس��ي ش��ركت پالايش نفت 
امام خميني)ره( شازند نيز گفت: تجهيزات و عوامل مورد نياز براي اين 
فرآيند فراهم شده و با بهره گيري از نيروهاي متخصص بومي تعميرات 
اساسي )اورهال( اين شركت از پايان فروردين ماه جاري آغاز و حدود 

يك ماه نيز به طول مي انجامد. 

كوچ زودهنگام عشاير اصفهان آغاز شد
مديركل امور عشاير استان اصفهان از آغاز      اصفهان
كوچ زود هنگام عشاير اصفهان خبر داد. 
مختار اس��فندياري با اش��اره به اينكه عشاير اس��تان به دليل افزايش 
دما و كاهش بارندگي ها امس��ال زودتر از موعد مق��رر كوچ مي كنند، 
گفت: هماهنگي لازم براي حضور عش��اير در مناطق قشلاقي در حال 
انجام است. وي با اشاره به اينكه اين گروه جمعيتي كشور با كمترين 
امكانات بهترين خدمات را ارائه مي دهند، ادامه داد: همه ويژگي هاي 
افراد انقلابي در جامعه عشايري كشور وجود دارد. همچنين آنان طي 
سال هاي گذشته از مهم ترين پش��توانه امنيتي، فرهنگي و اقتصادي 
كش��ور بوده اند. بنابر اين رفاه و خدمت رس��اني به آنه��ا بايد در اوليت 
برنامه هاي مس��ئولان باشد. اس��فندياري با اشاره به اس��تمرار پديده 
طبيعي خشكسالي در مناطق مختلف كشور، اظهار كرد: عشاير به علت 
خشكسالي مناطق ييلاقي مجبور به كوچ زود هنگام شده اند. از اين رو 
شهرضا كه هر ساله ميزبان عش��اير كوچرو است؛ بايد شرايط مناسب 
براي ميزباني شايسته از آنان را برخوردار ش��ود. لازم به ذكر است كه 
براساس نظر كارشناسان، هر خانواده عشايري بايد 100 تا 1۵0 رأس 
دام داشته باشد تا امكان امرار معاش و كسب درآمد مناسب را داشته 
باش��د. علاوه بر اين با توجه به اينكه همه خدمات ارائه شده به جامعه 
عشايري بايد منجر به افزايش توليد محصولات و بهبود خدمت شود، 
اين مقام مسئول افزود: شاخص هاي توسعه در مناطق روستايي بيش 
از 70 درصد و در مناطق ش��هري بيش از 90 درصد بوده، در حالي كه 
اين شاخص ها در مناطق عشايري كمتر از ۵0 درصد است و به طور حتم 

براي پويايي بيشتر جوامع عشايري بايد بهبود يابد. 

 تعداد خانوار بهره مند از گاز در گلستان
 از مرز 550 هزار گذشت    

سرپرست شركت گاز استان گلستان از     گلستان
بهرمن�دي بي�ش از 550 ه�زار خانوار 

گلستان از نعمت گاز طبيعي خبر داد. 
رحيمي در اين باره گفت: در حال حاضر ۵۵2 هزار و 720 خانوار اس��تان 
از نعمت گاز برخوردار ش��ده اند كه از اين ميزان 22 ه��زار 626 خانوار در 
سال گذشته به جمع مشتركان شركت اضافه ش��ده بودند. وي ادامه داد: 
پيش بيني ما براي سال 96 گازرس��اني به تعداد 1۵ هزارخانوار در سطح 
شهرها و روستاهاي استان بود كه خوشبختانه در اين زمينه از برنامه تدوين 
شده فراتر رفته و با رشد نسبتاً خوبي توانستيم حدود 22 هزار و 626 خانوار 
را از انرژي گاز بهره مند كنيم. اين مقام مسئول گفت: در حال حاضر خانوار 
تحت پوشش گازشركت در بخش شهري 100 درصد و در بخش روستايي 
به بيش از 94 درصد رسيده است و در مجموع بالغ بر 96 درصد خانوار تحت 
پوشش استان به كل خانواري كه قابليت تحت پوشش را تشكيل مي دهد 
از نعمت گاز طبيعي بهره مند هستند. سرپرست شركت گاز استان گلستان 
افزود: يكي از مهم ترين عوامل تأثيرگذار در توسعه گازرساني و ارائه خدمات 
مطلوب، تأمين منابع مالي است، بنابر اين از همه مشتركان عزيز تقاضاً داريم 

با واريز به موقع قبوض مصرفي گاز ما را در اين امر مهم ياري كنند. 

 مبارزه با آفت سن مادري 
در كشتزارهاي دامغان 

مدي�ر جهاد كش�اورزي شهرس�تان     سمنان
دامغ�ان از مب�ارزه گس�ترده با آفت 

سن مادري در كشتزارهاي دامغان خبر داد. 
محسن طباطبائيان با اشاره به اقدامات انجام شده در راستاي حفاظت 
از مزارع اين شهرس��تان گفت: مبارزه با آفت س��ن م��ادري در مزارع 
شهرس��تان دامغان از اوايل امسال آغاز شده اس��ت. وي با بيان اينكه 
تاكنون در سطح 13۵ هكتار از مزارع عمليات مبارزه با آفت سن انجام  
شده است، افزود: اين اقدامات در مزارع كشت گندم و جو دنبال شده 
است. طباطبائيان ادامه داد: مبارزه با اين آفت در سطح 120 هكتار از 

اراضي زير كشت گندم و 1۵ هكتار از مزارع جو انجام شده است.
 مدير جهاد كشاورزي شهرستان دامغان با بيان اينكه اقدامات لازم در 
راستاي حفاظت از اراضي كشاورزي اين شهرستان از سوي مديريت 
جهاد كش��اورزي و همچنين كارشناس��ان در حال انجام است اضافه 
كرد: عمليات مبارزه با آفت س��ن مادري در مزارع اين شهرس��تان از 

9فروردين ماه آغازشده است. 

 اجراي طرح هادي 
در 713 روستاي آذربايجان شرقي 

مديركل بنياد مسكن آذربايجان شرقي     آذربايجان شرقي
از اجراي طرح هادي در 713 روستاي 

استان آذربايجان شرقي خبر داد. 
حافظ باباپور با اشاره به سالگرد تأسيس بنياد مسكن انقلاب اسلامي 
و فعاليت 39 ساله بنياد مسكن انقلاب اسلامي گفت: تمام روستاهاي 
بالاي 100 خانوار تحت پوشش طرح هادي رفته كه در اين زمينه 713 

روستا تحت پوشش اجراي طرح هادي قرار گرفته است.
 وي افزود: طبق قانون برنامه پنجم توسعه بايد تمام روستاهاي بالاي 
20خانوار طي سند توس��عه ترسيمي 10 س��اله از نعمت طرح هادي 
برخوردار ش��وند تا علاوه بر مش��خص ش��دن كاربري هاي مورد نياز 
روستاها، اش��ل كوچكي از طرح هاي جامع و تفصيلي شهرها در طرح 
هادي روستايي براي آنان تعريف ش��ود. مديركل بنيادمسكن انقلاب 
اسلامي اس��تان ادامه داد: صدور سند در روس��تاها و قير رايگان نيز از 

جمله ديگر وظايف بنياد مسكن است. 
باباپور خاطرنش��ان كرد: 700 ه��زار مترمربع آس��فالت رايگان معابر 
روستاهاي استان انجام شده كه در سال جاري با بيش از 1۵ هزار تن قير 
رايگان اين طرح ادامه مي يابد. وي با اشاره به اينكه طرح ويژه مسكن 
روستايي از سال 84آغاز شده و سهميه اس��تان 12 هزار واحد تعيين 
شده بود، گفت: از اين تعداد بيش از ۵2 درصد آن نوسازي و مقاوم سازي 
شده است كه در مقايسه با ميانگين كش��وري در وضعيت خوبي قرار 
داريم. اين مقام مسئول ابراز كرد: تعداد كل پروژه استاني ۵۵3 پروژه 
بوده و تعداد پروژه از محل اعتبارات ملي 31روستا بود كه در مجموع 

كل پروژه سال گذشته ۵84 اجرا شده است. 

همزمان با انتشار خبر انتخاب تبريز به عنوان پايتخت گردشگري جهان اسلام 
در سال 2018 منتشر شد يك سؤال نيز مطرح شد و آن هم اينكه شهر اولين ها 
چگونه مي خواهد خود را به عنوان »جهان ش�هر و ش�هر نمونه گردشگري 
اسلامي« و در نهايت »شهر جهاني« در حوزه هاي مختلف مطرح سازد. در اينكه 

تبريز از توانمندي هاي زيادي برخوردار است شكي نيست اما نبايد فراموش كرد 
كه جهاني شدن، در گرو اقدامات و برنامه ريزي هايي در حد جهاني مي خواهد. 
حالا يك سوم از سال 2018 گذشته و هنوز تبريز منتظر برنامه اي مدون از طرف 
مديران استاني و حمايت ها و نگاه هاي ويژه از طرف مديران كشوري است. 

در حال�ی كه يك س�وم از س�ال 
2018 مي گ�ذرد و از نظ�ر فصلي، 
بهترين زمان براي جذب گردشگر 
و توريست خارجي در شهر تبريز 
است، اما تا كنون نه اقدامي در تبريز 
صورت گرفته اس�ت و نه زمينه اي 
براي جذب توريس�ت آماده شده 
اس�ت. گويي دولت هي�چ اراده و 

برنامه اي براي اين رويداد ندارد

محمدرضا هاديلو
   گزارش يك

محمدرضا سوري
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